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ارزش افزوده ،حلقه مفقوده تولید و فروش زعفران

کــه بــا وجـــود سهم  سرور هادیان |فعالان اقــتــصــادی معتقدند 

درخور توجه ایران در تولید زعفران، در عمل کم توجهی به بحث 
ارزش افزوده این محصول سبب شده است تا نتوانیم از ظرفیت های 
گــروه  خ استفاده کنیم. همین دغــدغــه سبب شــد تــا  طــای ســر
اقتصاد دانشگاه علوم اسامی رضوی نشستی را به منظور بررسی 
راهکارهای استفاده بهینه از زنجیره تولید و توزیع زعفران برگزار کند.
گفت: وقتی صحبت از  عضو پژوهشکده زعفران در این جلسه 
ارزش افزوده در زنجیره تولید و توزیع زعفران می شود باید از بخش 
فراوری اولیه، یعنی گل تا چگونه خشک کردن آن، کیفیت، هزینه های 
تولید و... مدیریت شود. علیجان سالاریان با اشاره به اینکه گیاه 
زعفران ارزش اقتصادی زیادی دارد، گفت: در تولید ارزش افزوده، 
له و قسمت تجاری  کا کامل ندیده ایم. همه ما  گیاه زعفران را 
گلبرگ زعفران دارای  و اصلی زعفران را دیده ایم در صورتی که 
کسیدان است که خاصیت ضدسرطانی دارد و نوعی رنگ دانه  آنتی ا
کی است و می توانستیم در صنایع غذایی مثل بیسکویت،  خورا
شکات، کلوچه و... از آن بهره ببریم. سالاریان ادامه داد:  در حال 
حاضر ما با انباشت پیاز زعفران روبه روییم، زیرا کشاورزان خودشان 
زعفران را می کارند و دیگر نیازی به خرید پیاز زعفران ندارند. این 
در حالی است که از هشت گروه اسید آمینه ضروری بدن شش 
گروه آن در پیاز زعفران دیده می شود. از این رو می توان پیازهای 
بالای ۱۰گرم را برای کشت استفاده کرد و همچنین  پیازهای زیر 

۱۰گرم  را وارد صنعت غذایی کرد.
عضو هیئت علمی دانشگاه فردوسی نیز در این نشست با اشاره 
به اینکه در حال حاضر هر کیلو زعفران حدود ۷۰میلیون تومان 
است، بیان کرد: وقتی به بحث صادرات می رسیم، این رقم افزایش 
ح است که سهم کشاورز که  پیدا می کند اما باز هم این سؤال مطر

بار اصلی تولید را به دوش می کشد، کجاست؟
 علی مصطفوی با بیان اینکه باید بدانیم که الگوی کشاورزی بسیار 
مهم است، بیان کرد: بیش از ۱۰۰الگوی کشاورزی وجود دارد، پس 
باید بدانیم از چه الگویی  استفاده کنیم. از طرفی الگویی که از 
قدیم در ایران بوده و هنوز هم پابرجاست، تولید خانوادگی است. 
در واقع کشاورزی ما بر اساس الگوی کشت و صنعت نبوده است 
اما در برخی کشورهای اروپایی کشاورزانی داریم که در ۵۰تعاونی 
که کشاورز در همه  عضو هستند. این تعاونی ها کمک می کنند 

زنجیره ارزش افزوده شریک باشد .

ضرورت فراوری زعفران  

گر   کارشناس حوزه زعفران نیز در این جلسه با اشاره به اینکه ا
قیمت نهایی محصول، مقرون به صرفه باشد افراد حتی در روستا 
حاضر به هزینه برای آموزش هستند، اظهار کرد: نباید دغدغه 
گر فروش محصول نهایی  آموزش در روستاها را داشته باشیم، ا
را بــرای کشاورزان مقرون به صرفه کنیم، به صــورت ضمانت به 
همان مدلی که ما نیاز داریم، محصول را کشت و برداشت می کنند. 
مصطفی حسن نژاد افزود: می توان با ایجاد پالایشگاه های زعفران 
مانند پالایشگاه نفت، فراورده های زعفران را تولید و صادر کرد و 

به هیچ وجه خام فروشی نداشته باشیم.

صادرات۱۰۰هزار تن مصالح ساختمانی

ایرنا|مدیرکل گمرک مرزی دوغارون تایباد گفت: ۱۰۰هزار تن مصالح 

ساختمانی از ابتدای امسال تا پایان دی ماه از گمرک مرزی دوغارون 
تایباد خراسان رضوی به افغانستان صادر شد .حسن رحیمی زاده 
افزود: این میزان صادرات مصالح ساختمانی با افزون بر ۲هزار و 
۵۰۰دستگاه کامیون افغانستانی به سمت این کشور جابه جا شد.

پاداش بازنشستگان پرداخت می شود

ایسنا|داوود منظور، رئیس سازمان برنامه و بودجه، اعــام کرد: 

مجموع پاداش بازنشستگان ۳۳هزار میلیارد تومان بود که قبا 
برای حدود ۷۵هزار بازنشسته و ۳۰هزار ایثارگر ۲۴هزار میلیارد تومان 
تخصیص داده شد، برای بخش باقی مانده نیز تخصیص داده شد 

و تا چند روز آینده به حساب بازنشستگان واریز می شود.

رشد نقدینگی د ی ماه ۲۵.۲درصد شد

فارس|بانک مرکزی اعام کرد که نرخ رشد نقدینگی در دی ماه امسال 

خ از ابتدای تابستان۹۸  به ۲۵.۲درصد کاهش یافته که کمترین نر
کنون به شمار می رود. حجم کل نقدینگی در پایان این ماه به  تا

۷هزار و ۵۵۶همت )هزار میلیارد تومان( رسیده است.

مزد۱4۰3 به صورت ملی تعیین می شود

خبرآنلاین|عضو کارگری شورای عالی کار درباره جزئیات جلسه کمیته 

مزد بیان کرد: جلسه  کمیته  مزد با موضوع مزد منطقه ای برگزار و 
نظرات اعضا جمع بندی شد. در نهایت صورت جلسه ای تنظیم 
و قرار شد جزئیات به شورای عالی کار برای تصمیم گیری ارجاع 
شود. محسن باقری گفت: در متن صورت جلسه آمده که اعضا با 
تصویب مزد ملی، به همان روال سابق موافقت کرده اند و قرار شد 

تحقیقات درباره مزد منطقه ای ادامه داشته باشد.
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وز  ــعــــت، ر ــ ــن ــــخــــش صــ ب
گذشته فرماندار مشهد 
ــراه جــمــعــی از  ــ ــم ــ ــه ه ــ ب
ــران اســتــانــی از دو  ــدی م
ــی  ــ ــت ــ ــع ــ ــن ــ واحـــــــــــــــــد ص
ــهـــددوام و شــرکــت  ــشـ مـ
طاییه بازدید کردند. در 
ــــد  ــازدی ــ جــــریــــان ایـــــن ب
فــرمــانــدار مشهد بــا بــیــان اینکه یکی از 
ــا در بــخــش صــنــعــت و  ــای مـ ــردهـ ــکـ رویـ
خدمت رسانی از ابتدای امسال بازدید از 
واحدهای صنعتی بوده است، بیان کرد: 
هدف ما این است که میز خدمتی را که 
میان مردم می بریم، در میان واحدهای 
صنعتی داشته باشیم و در راستای تقویت 
واحــدهــای صنعتی و رفــع مشکات آن 
توسط مدیران اقدامات سازنده ای انجام 

شود.
محسن داوری با توجه به بررسی مشکات 
این دو واحد صنعتی گفت: واحد صنعتی 
کولر، بخاری،  که تولیدات  مشهددوام 
آب گــرمــکــن و یــخــچــال دارد، مــبــاحــث 
اختافی با تأمین اجتماعی داشتند که 
ح شد و قرار است  با مسئولان مربوط مطر
در مــدت زمــان یک هفته برطرف شود. 
در حوزه مباحث مالی هم دغدغه هایی 
داشتند که توصیه های لازم به امور بانکی 

شد که انجام شود.

حمایــت از واحدهــای صنعتــی برای   

بهره برداری حداکثری

وی ادامـــه داد: واحــدهــای صنعتی را 
باید تقویت و حمایت کنیم تا بتوانند بر 
که دارنــد فائق شوند. بخش  تی  مشکا

زیــادی از صنعت درگیر با مسائل آب و 
فاضاب است، ازاین رو با حضور مدیران 
آبفا این بازدید رقم خورد که توصیه های 

لازم در این زمینه ارائه شود.
فرماندار مشهد با اشاره به اینکه واحد 
ر  فیتش د بــا نصف ظر ییه  صنعتی طا
کید کرد:  حال حاضر فعالیت می کند، تأ
گر واحد صنعتی حمایت شود و بتواند  ا
بازار کار خود را رونق بدهد با تمام ظرفیت 
ــنــد، بــه هــمــیــن منظور  ــار ک کـ ــد  ــوان ــی ت م
حمایت ویـــژه از واحــدهــای صنعتی را 
کثری  برای بهره برداری از ظرفیت حدا

در دستورکار قرار داده ایم.
داوری دربــاره دغدغه نیروی کار که در 
ح اســت، گفت:  واحدهای صنعتی مطر
ــال حــاضــر  ــ ــای صــنــعــتــی در ح ــ ــده ــ واح
ــار هستند.  کـ ــبــال جـــذب نــیــروی  ــه دن ب
مــســئــلــه ای کــه مــا در گــذشــتــه بــه شکل 
دیگری با آن روبه رو بودیم. قبا بازار کار 
نداشتیم اما نیروی کار داشتیم و در حال 

حاضر، بازار کار به دنبال نیروی کاردان و 
حرفه ای است و دغدغه ای از این بابت 
وجــود نـــدارد. فقط باید فرهنگ سازی 
کــنــیــم. رویـــکـــردی در آمـــوزش وپـــرورش 
کنار  کــه هنرستان هایی در  ــم  یـ ر نیز دا
کارگاه های صنعتی ایجاد کنیم که آموزش 
را از مدارس شروع کنند تا نیروی متخصص 
را از مدارس بتوانیم با مهارت آموزش وارد 

بازار کار کنیم.

واگذاری کنتورهای هوشمند آب تا پایان   

سال

در جریان این بازدید حسین اسماعیلیان، 
مــدیــریــت عــامــل شــرکــت آب و فــاضــاب 
مشهد، با اشاره به حمایتی که دولت از 
شرکت های دانش بنیان دارد و شاهد 
رشد و ارتقای فناوری در صنایع مختلف 
به ویژه صنعت آب هستیم، بیان کرد: یکی 
که داخــل استان در قالب  از تولیداتی 
کــار پژوهشی صورت گرفته اســت، تولید 

کنتورهای هوشمند است.
اسماعیلیان درباره قابلیت این کنتورها 
که  ــد  کنتورها ایــن قابلیت را دارن گفت: 
گذر حجمی  وزی میزان  به طور شبانه ر
را که از کنتور انجام می شود، دریافت و 
ارسال کنند و قابلیت قطع برق را دارند. 
همچنین فوایدی برای خود مشترک و 
که هر لحظه می تواند  شرکت آبفا دارد 
مشترک از میزان مصرف آب مطلع شود 
گر خدای نکرده ساختمان دچار نشت  و ا
شــده باشد یا مشکل دیگری در شبکه 
داخلی ساختمان باشد، با استفاده از 
این کنتورها شناسایی می شود. از سویی 
دیگر شرکت آبفا نیز می تواند از طریق 
این کنتورها اطاعاتی را برخط دریافت 

و قرائت کند.
ــم در  یـ ــه داد: بنا دار اسماعیلیان ادامـ
کــان شــهــر مــشــهــد قــبــل از شـــروع ســال 
جدید استفاده از این کنتورهای هوشمند 
اجرایی و در اختیار مشترکان با اولویت 

خــاص قــرار بگیرد. هتل ها، باغ ویاها و 
ساختمان های بزرگ مجتمع های بزرگ 
مسکونی در اولویت هستند و به امید 
خدا با ارتقای این سیستم تاش می کنیم 
بتوانیم برای همه مشترکان در آینده از 
این کنتورهای هوشمند استفاده کنیم.

رفع مشکل تخصیص زمین برای واحدهای   

صنعتی

یــکــی از کــمــبــودهــای جـــدی در اســتــان 
در حــوزه واحدهای صنعتی اختصاص 
زمین بود. مدیرعامل شرکت شهرک های 
صنعتی خراسان رضوی با بیان این مطلب 
 ،۵ ــدازی شهرک صنعتی مشهد به راه انـ
شهرک رضوی اشاره کرد و گفت: با کمک 
دستگاه های اجرایی و نظارتی استان 
این مسئله را محقق کردیم که در حال 
حاضر بزرگ ترین شهرک صنعتی شرق 
کشور اســت و با توسعه آتــی امیدواریم 
کشور شود.  رگ ترین شهرک صنعتی  بز
ایــن شهرک صنعتی به دلیل موقعیت 

جغرافیایی و مکانی از شرایط 
بسیار استراتژیک بــرخــوردار 

است.
ــاره به  ــ ــا اش جــعــفــر فــرشــچــی ب
اینکه در حوزه زیرساخت ها 
نــیــز در ســـال گــذشــتــه بـــرای 
احــداث پست قــراردادهــایــی 
منعقد شده است، بیان کرد: 
مــواردی در حال اتمام است 
که در این زمینه تاش کرده ایم 
نــیــازهــای بــرقــی شــهــرک هــای 
کــنــیــم.  ــرف  ــرطـ صــنــعــتــی را بـ
ــاز هــم بــا شرکت  گـ در بــحــث 
کــراتــی داشــتــیــم که  ــاز مــذا گـ
 بتوانیم تأمین گاز را نیز محقق

کنیم.

 در جریان  بازدید فرماندار مشهد از واحدهای صنعتی مطرح شد

کنتورهای هوشمند آب تا پایان سال گذاری  وا

گزارش  تحلیلی
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گذشته،  ارمغانش برای 
آینده دل شـــوره اســت و 
ــی. هــرچــنــد همه  ــران ــگ ن
 ، بگویند نگران نباشید
ایــن بــار بــا گذشته فرق 
دارد. حالا اینکه این ها 
ــطــی بـــه مــالــیــات  چـــه رب
دارد، با تکرار چند جمله که این روزها زیاد 
می شنوید و بعد ارتباط آن ها به یکدیگر 
توضیح می دهیم. پس از انتشار لایحه 
بــودجــه مشخص شــد کــه »درآمــدهــای 
ــه ۱۴۰۳ مـــعـــادل  ــودجــ ــ مـــالـــیـــاتـــی در ب
۴۹.۸درصـــد افزایش یافته اســت.« این 
جمله باعث نگرانی افراد زیادی به ویژه 
ــوزه تولید شــد. بــه اعتقاد فعالان  در ح
اقتصادی، این افزایش بار هزینه ها را بر 
دوش افراد شناخته شده برای سازمان 
امور مالیاتی سنگین تر خواهد کرد. حالا 
باتوجه بــه اینکه ۹۶درصـــد بنگاه های 
اقتصادی خراسان رضوی متوسط و خرد 
و مربوط به بخش خصوصی است و بیش 
از ۹۸درصد درآمدهای دولت در استان 
مربوط به مالیات های دریافتی است، این 
نگرانی برای فعالان اقتصادی در خراسان 
رضوی زیاد است. به دنبال این نگرانی ها 
در بین فعالان اقتصادی در همه کشور 

مسئولان و رسانه های دولتی نوشتند که 
»نـــگـــران نــبــاشــیــد افـــزایـــش درآمـــدهـــای 
مالیاتی در بودجه ۱۴۰۳ قــرار نیست از 
جیب کسانی برداشت شود که تابه حال 
در پـــرداخـــت مــالــیــات صــادقــانــه عمل 
ــت بــا تمرکز بر  مــی کــردنــد، بلکه قـــرار اس

فراریان مالیاتی باشد.«
حالا می خواهیم این  وعده های مسئولان 
را با عملکرد خراسان رضــوی در دولت 
کــشــف فـــرارهـــای مالیاتی  ســیــزدهــم در 
کر رضا مریدی، مدیرکل  مقایسه کنیم. شا
امور مالیاتی خراسان رضوی، اعام کرد که 
۸هزارو۵۷۷ میلیارد تومان »کتمان درآمد 
و فروش« یا همان فرار مالیاتی در استان 
که از محل شناسایی این  کشف شــده 
موارد بیش از ۸۰۰میلیارد تومان مالیات 
وصول شده است. بگذارید همین جا این 
نکته را بگوییم که رقم کتمان درآمــد یا 
همان فرار مالیاتی به معنی میزان مالیات 
دریافتی از فراریان نیست، بلکه به معنی 
بخشی از درآمدی است که در اسناد مالی 
تحویل داده شده به سازمان امور مالیاتی 
نیامده است. حالا آیا این میزان شناسایی 

کم است یا زیاد؟  
بگذارید به ایــن ســؤال این طور پاسخ 
ــه انــتــشــارنــیــافــتــن  ــم. بـــاتـــوجـــه بـ ــیـ دهـ
جـــداول در بــودجــه ۱۴۰۳ هنوز میزان 
سهم خــراســان رضــوی از سهم درآمــد 
مــالــیــاتــی کــشــور مشخص نــیــســت. امــا 

بر اســاس قانون بودجه ۱۴۰۲ مجموع 
درآمدهای تکلیفی استان معادل ۱۹هزار 
و ۷۶۰ میلیارد تومان بوده است، حالا 
این عدد را با مالیات دریافت شده از 
کشفیات که معادل ۸۰۰میلیارد تومان 
در طی دو سال ونیم بوده است مقایسه 
کــنــیــد، آن وقــت مــتــوجــه مــی شــویــد که 
مالیات دریافت شده از این کشفیات 
فقط حدود ۴درصد درآمدهای تکلیفی 
گر  استان در امسال است. این یعنی ا
رونــد همین طور پیش بــرود بازهم بار 

افزایش درامــد مالیاتی بر دوش افــراد 
شناسنامه دار در  سازمان امور مالیاتی 
ــور که مدیرکل  خواهد بــود. حــالا آن ط
امور مالیاتی خراسان رضوی می گوید: 
این میزان کشف مربوط به ۱۱۸پرونده 
مالیاتی در دولت سیزدهم بوده است. 
حالا هرچند اعام نشده که این پرونده ها 
مربوط به کدام دسته شغلی است، اما 
گر بخواهیم یک مثال ملموس از کتمان  ا
درآمد و فروش بزنیم، شاید یکی از این 
پرونده ها مربوط به یکی از آن پزشکان، 

طافروشان یا کاسبانی باشد که بعد از 
اتصال کارت خوان ها به پرونده مالیاتی، 
خریداران را مجبور به کارت به کارت یا 

پرداخت پول نقد می کردند.
گفته مــریــدی بــا توجه به  همچنین بــه 
ــا پــول شــویــی و  تشکیل اداره مــبــارزه ب
ــرار مــالــیــاتــی و رصــد مــیــدانــی کــارکــنــان  فـ
ایــن اداره، افزایش میزان وصولی اداره 
ــا فـــرار مــالــیــاتــی و  کــل از مــحــل مـــبـــارزه ب
 دستیابی به منابع جدید، تأمین شده

 است.

فرار مالیاتی 8هزار میلیاردی
کشف فرارهای مالیاتی بار افزایش درآمدهای دولت را از دوش شناسنامه دارها بر می دارد؟

مرتضی محمدپور|  بدون استثنا، همه سازمان های 

حقوقی از سازمان های کارگری و کارفرمایی گرفته 
تا کانون های کارگران بازنشسته کشور برای انجام 
یافت  امــور مالی، بانکی، مالیاتی و همچنین در
ــافــت شناسه ملی  خــدمــات دولــتــی مــلــزم بــه دری
هستند. بر همین اساس، پس از تصویب شیوه نامه 
تخصیص این شناسه ملی در پایگاه ثبت اطاعات 
اشخاص حقوقی قوه قضائیه، وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی مکلف شد تا سامانه صدور شناسه ملی 
را به طور یکپارچه راه اندازی کند. صبح روز گذشته 
پس از مدت ها وقفه و انتظار، همایش مشترک 
کــار و رؤســای ادارات تشکل های  مدیران روابــط 
کارگری و کارفرمایی سراسر کشور در مشهدالرضا)ع( 
میزبان این رویداد مهم بود و سامانه صدور شناسه 
کارفرمایی به آدرس کارگری و   ملی سازمان های 
www.Tak.mcls.gov.ir  با حضور معاون وزیر 

تعاون، کار و رفاه اجتماعی رونمایی شد.

تشکل های کارگری عامل رونق تولید  

سردار علی حسین رعیتی فر، معاون روابط کار وزارت 

کــه  در ایــن همایش  کــار و رفــاه اجتماعی  تعاون، 
حضور داشت، ابراز امیدواری کرد که این سامانه 
بتواند با تخصیص یک شناسه یکتا به هر تشکل 
کارگری، شرایطی را رقم بزند که هر نوع اقدام مؤثر 
در حوزه سازمان های کارگری و کارفرمایی از نظر 

کمی و کیفی ارتقا پیدا کند.
ــری عــامــل رونــق  ــارگ ک بــه گفته وی، تــشــکــل هــای 
تولید هستند و فقط در صورتی می توان به حل 
مشکات موجود و رشد کسب وکارها امیدوار بود 
که میان متولیان امر و مدیران سازمان های کارگری 
کم باشد. رعیتی فر  و کارفرمایی فضای تعاملی حا
افزود: رهبر معظم انقاب در سخنرانی های اخیر 
خود و به ویژه دیــدار روز گذشته با فعالان عرصه 
که در ایران  کید داشتند  اقتصاد دانش بنیان تأ
گرفته تا نیروی  اسامی از اقلیم و منابع طبیعی 
انسانی، ظرفیت ها و توانمندی هایی وجود دارد 
که می تواند برای حل مشکات اقتصادی کنشگری 
فعال داشته باشد. با این حال، دشمن امیدوار شده 
و گمان می کند که حوزه اقتصادی، پاشنه آشیل و 
نقطه ضعف انقاب اسامی است. به همین دلیل 

است که می گوییم خنثی سازی تحریم ها و جنگ 
اقتصادی، خط مقدم تقابل امروز ما با بدخواهان 
کشور است و کارگران، سربازان خط مقدم این جنگ 

تمام عیار هستند.

حذف واسطه ها به نفع کارگران  

»ســامــانــه هــوشــمــنــد صــــدور شــنــاســه مــلــی بــرای 
ســازمــان هــای کــارگــری و کــارفــرمــایــی بــه پشتوانه 
که مدت ها قبل  شیوه نامه ای ایجاد شده است 
تــوســط اداره کــل ســازمــان هــای امـــور کـــارگـــری و 
کارفرمایی وزارت کار و پایگاه ثبت اطاعات حقوقی 
قوه قضائیه تدوین شده و این همکاری، پیوست 
حقوقی، قضایی و اجرایی برای این موضوع ایجاد 
کرده است.« سید فخرالدین نژادموسوی، مدیرکل 
سازمان های کارگری و کارفرمایی کشور، با بیان این 
مطلب گفت: سازمان های کارگری و کارفرمایی در 
چند حــوزه به  طورمستقیم نیازمند شناسه ملی 
هستند؛ ایجاد حساب های حقوقی بانکی، رفع 
چالش های موجود در حوزه نقدینگی، مالیاتی، 
تی و بیمه ای، بــرگــزاری نشست مجامع و  معاما

انتخابات داخلی، صحت سنجی آمار و اطاعات 
در سامانه های دولتی و دریافت وام و تسهیات. 
از این حیث، هم برای مسئولان و هم کانون های 
بازنشستگی اهمیت بسیار دارد که دیگر هزینه های 
سنگینی به شرکت ها تحمیل نشود و حصول نتیجه 

موردنظر مؤدیان به تعویق نیفتد.
وی در ادامـــه بــه تبیین چــهــار مــزیــت اصــلــی این 
سامانه هوشمند و سراسری پرداخت و بیان کرد: 
با راه انـــدازی این سامانه در وهله اول، تغییرات 
محسوسی در زمان حصول نتیجه پیگیری برای 
سازمان های کارگری ایجاد می شود. به موازات این، 
دیگر این الزام وجود ندارد که افراد برای دریافت 
کل تعاون یا سازمان  شناسه ملی راهــی ادارات 
ثبت شرکت ها و مؤسسات غیرتجاری شوند و البته 
ضمن ایجاد شفافیت در عملکرد مالی تشکل ها، 

واسطه های موجود نیز حذف خواهد شد.
به گفته مدیرکل سازمان های کارگری و کارفرمایی 
کارگری و  کشور، شناسه ملی بــرای سازمان های 
کارفرمایی مشابه کد ملی برای افراد است اما تا پیش 
از این حلقه مفقوده ای میان اجبار سازمان های 
کارفرمایی بــرای دریافت شناسه ملی و  کارگری و 
حقیقت میدانی وجود داشت که با سوءاستفاده 
کاغذی و دست های واسطه، باعث  شرکت های 
شده بود تا بیش از ۵هزار کانون بازنشستگی نتوانند 

شناسه ملی دریافت کنند.

تحقق صدور شناسه ملی کارگری
با حضور معاون وزیر در مشهد، سامانه ملی صدور شناسه سازمان های کارگری و کارفرمایی رونمایی شد


